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Senyories, amb esta última resposta finalitzem este punt 
de l’ordre del dia, la sessió de control, la compareixença del 
president del Consell.

Votació dels punts primer a sisé de l’ordre del dia de la 58a 
sessió del Ple de les Corts Valencianes

El senyor president de les Corts Valencianes:

I com ja estava previst, i així va ordenar la Junta de Síndics, 
passarem a les votacions.

Anem a votar els punts que tractàrem ahir, les mocions 
subsegüents.

Anem a tractar, senyories, anem a votar, en primer lloc, el 
primer punt de l’ordre del dia. Anem a votar, senyories, la 
Moció subsegüent a la interpel·lació al conseller de Política 
Territorial, Obres Públiques i Mobilitat sobre la política 
general del Consell en relació a la decisió d’Adif de traslladar 
l’estació d’origen d’arribada dels trens d’alta velocitat entre 
la Comunitat Valenciana i Madrid, des de l’estació d’Atocha a 
la de Chamartín, presentada pel Grup Parlamentari Popular, 
registre d’entrada 53.217. Senyories, comença la vota-
ció. Amb 44 vots favorables, 51 presencials i 1 telemà-
tic en contra, 52, i 0 abstencions, queda rebutjada la moció 
subsegüent.

Passem, ara, senyories, al segon punt de l’ordre del dia, que 
és la Moció subsegüent a la interpel·lació a la vicepresidenta 
del Consell i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives 
sobre la política general del Consell en matèria de joven-
tut, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos, registre 
d’entrada 52.190. Senyories, comença la votació. Amb 36 
vots favorables, 51 presencials més 1 telemàtic, 52 vots en 
contra, 9 abstencions, queda rebutjada la moció subsegüent.

Votem, ara, senyories, el tercer punt de l’ordre del dia, 
que és la Moció subsegüent a la interpel·lació a la conse-
llera de Sanitat Universal i Salut Pública sobre la política 
general del Consell en relació amb els serveis d’assistèn-
cia sanitària d’urgència, presentada pel Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, registre d’entrada 53.201. 
Senyories, comença la votació. Amb 45 vots favorables, 52 
vots en contra, i 0 abstencions, queda rebutjada la moció 
subsegüent.

Votem, ara, senyories, el quart punt de l’ordre del dia, que 
és la Moció subsegüent a la interpel·lació al conseller de 
Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat sobre la polí-
tica general del Consell sobre el paisatge respecte a la 
implantació d’energies renovables, presentada pel Grup 
Parlamentari Popular, registre d’entrada 53.527 amb l’au-
toesmena registre d’entrada 53.710. Senyories, comença la 
votació. Amb 37 vots favorables, 52 en contra, i 8 abstenci-
ons, queda rebutjada la moció subsegüent.

Votem, ara, senyories, el punt quint de l’ordre del dia, que 
és la Moció subsegüent a la interpel·lació a la consellera de 
Sanitat Universal i Salut Pública sobre la situació general de 

la sanitat a la Comunitat Valenciana, i, en concret, sobre la 
situació de l’Hospital Universitari de Torrevieja després de 
la reversió, presentada pel Grup Parlamentari Ciudadanos, 
registre d’entrada número 53.196. Senyories, comença 
la votació. Amb 45 vots favorables, 52 vots en contra, 0 
abstencions, queda rebutjada la moció subsegüent.

I votarem, senyories, finalment, el punt sext de l’ordre del 
dia, que és la Moció subsegüent a la interpel·lació a la conse-
llera de Justícia, Interior i Administració Pública sobre l’in-
crement de la inseguretat ciutadana, presentada pel Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, registre d’entrada 
53.541. Senyories, comença la votació. Amb 45 vots favora-
bles, 52 en contra, 0 abstencions, queda rebutjada la moció 
subsegüent.

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

I amb esta última votació, senyories, passarem al següent 
punt i últim de l’ordre del dia, que són les preguntes al 
Consell, d’acord amb l’ordre de preguntes que acordà la 
Junta de Síndics el passat 16 de febrer i atenent a les indica-
cions que s’han fet des del Consell.

Passem a la primera pregunta, que és la número 1.192, que 
formula la il·lustre diputada Belén Bachero, en nom del Grup 
Parlamentari Compromís, al vicepresident segon i conse-
ller d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica sobre la nova llei 
d’habitatge pendent d’aprovar del govern central.

Senyories, escoltarem la primera pregunta, que formula la 
il·lustre diputada Belén Bachero al vicepresident del Consell.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Bachero Traver:

Gràcies president.

Conseller, sabem que des de la seua conselleria s’està fent 
molta feina i un gran esforç per revertir la situació de les 
anteriors polítiques d’habitatge, s’està treballant per a arri-
bar a consolidar les bases d’unes polítiques d’habitatge 
que blinden l’estat de benestar. El govern del Botànic està 
fent polítiques considerant el dret a la vivenda com un eix 
fonamental, com un pilar d’eixe estat de benestar. A més 
a més, aquesta fita encara mereix més consideració tenint 
en compte l’herència rebuda en matèria de polítiques 
d’habitatge, un total abandonament de les polítiques de 
vivenda en la nostra terra. Com sap, el projecte de llei esta-
tal d’habitatge es va aprovar al Consell de Ministres el passat 
1 de febrer, i ara ha de ser tramitat pel Congrés i el Senat.

Per a nosaltres, la llei és un gran avanç per a poder ampliar i 
millorar les polítiques d’habitatge del País Valencià, per exem-
ple, per a garantir les ajudes del lloguer, el «Bo jove». Per això 
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vam votar a favor i esperem millorar-la en el tràmit parlamen-
tari. I perquè, si tira endavant, serà la primera llei d’habitatge 
d’abast estatal des de la recuperació democràtica.

Nosaltres governem per a les persones i hi ha aspectes 
molt importants en aquesta llei de cara al futur sobre el que 
podem treballar per frenar l’emergència habitacional i valo-
rem positivament. Es veta la venda d’habitatge protegit a 
fons privats perquè no torne a passar el que va passar a 
Madrid amb Ana Botella. Convertint-lo, per tant, els habitat-
ges públics en un patrimoni subjecte a protecció permanent, 
limita els preus de lloguer en les zones tensionades, implanta 
la suspensió dels desnonaments de persones vulnerables, 
obri l’opció de reservar el 30 % de sòl per a pisos protegits, 
recàrrec a l’IBI dels pisos buits, rebaixa de l’IRPF per ampliar 
el parc de lloguer.

Miren, senyories, la crisi habitacional és innegable, joves 
que no poden emancipar-se, persones sense llar i en risc 
d’exclusió. Destinar més del 40 % dels seus ingressos al 
pagament de lloguer i subministraments bàsics no és vida.

La vivenda social ha passat de representar un 67,2 % del 
total del parc anual en els anys vuitanta a representar només 
un 8,5 % l’any passat. De fet, el parc de vivenda pública i 
social és entre 7 i 10 vegades menor que el d’altres països 
d’Europa. Al País Valencià, segons dades del Consell General 
del Poder Judicial, fins al quart trimestre de 2021 ha hagut 
un total de 194.493 desnonaments.

Una de les nostres senyes d’identitat és «les persones 
primer», i, com no podria ser d’una altra manera, des de 
Compromís estarem del costat d’aquells que volen garantir 
el dret a un habitatge digne i adequat.

Aquesta llei serà la primera que regule el dret a la vivenda, 
tal com ho recull l’article 47 de la Constitució espanyola: 
«tots els espanyols tenen dret a gaudir d’un habitatge 
digne i adequat i els poders públics promouran les condi-
cions necessàries per fer-lo efectiu». 44 anys de democrà-
cia constitucional i no ho hem fet. És ara la primera vegada 
que tenim una llei estatal de vivenda i tenim eixa possibilitat. 
Però sap vosté que ha estat envoltada de diverses polèmi-
ques, per una banda, l’informe del Consell General del Poder 
Judicial, el segon informe, perquè el primer, com vosté sap, 
no deia el mateix, que ens diu que els fiquem en competèn-
cia autonòmica.

Però, bé, jo també penso que la primera vegada que se 
regula una qüestió com és al final el dret social, el dret social 
a la vivenda, és normal que puguen passar aquestes coses, 
i la línia no està tan clara de les competències. Però això 
també va passar ací en la comunitat autònoma, que hi havia 
discrepància en el mateix Constitucional, n’hi havia inte-
grants del Constitucional que deien que no i altres que sí, o 
siga, que al final el dret, com sap vosté, s’ha de regular i de 
totes les sentències farem que la llei siga acorde i com ha de 
ser. Però és molt important que isca endavant, i sap vosté 
que n’hi ha grups que pensen que es queda curta.

Per això li pregunte: quins efectes pot tenir per a les políti-
ques del Consell la no aprovació definitiva o els retards en la 
posada en marxa d’aquesta llei.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà el vicepresident i conseller d’Habitatge.

Quan vosté vullga, vicepresident.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Moltes gràcies, president.

Senyora Bachero, bon dia. Gràcies per la seua pregunta. És 
aquesta una qüestió que, efectivament, ens ocupa i compar-
tim l’interés amb vosté.

Com sap vosté, estem invertint totes les nostres forces en 
revertir la situació d’abandonament que patien les polítiques 
d’habitatge abans dels governs del Botànic, invertint totes 
les nostres forces, vosté ho ha dit molt bé, en posar la funció 
social de l’habitatge al centre de les nostres polítiques, perquè 
no és possible, no deguem deixar un dret social tan bàsic, que 
és indispensable per al desenvolupament d’un projecte vital 
i, per tant, fonamental per a la garantia d’altres drets socials, 
però no només socials, també civils i polítics, no podem 
deixar-lo d’ella a la sort de les forces cegues del mercat.

Per a evitar-ho estem consolidant les bases d’unes políti-
ques d’habitatge que blinden l’escut social. Per això, senyo-
ria, les nostres actuacions es veuen de vegades, vosté també 
ho assenyalava en la seua intervenció, restringides per les 
competències autonòmiques que a vegades no ens perme-
ten arribar tan lluny com ens agradaria, de vegades restrin-
gides també per interpretacions de les competències. Un 
té la sensació que, de vegades, quan algun territori intenta 
regular aquesta matèria, es diu que envaeix les compe-
tències estatals i quan s’intenta regular des de l’estat es 
diu que s’envaeixen les competències autonòmiques. Algú 
podria pensar que el que no volen és que es regule aquesta 
matèria.

Dit això, en aquest sentit, les principals limitacions que hem 
detectat operen en dos àmbits fonamentals:

El primer. S’hauria de garantir una protecció permanent, 
vosté ho assenyalava també, davant les situacions de desno-
nament sense alternativa habitacional.

I, en segon lloc, és fonamental limitar en una regulació esta-
tal amb caràcter permanent els preus del lloguer per a evitar 
situacions abusives en les zones tensionades de la nostra 
terra.

Aquestes dues qüestions requerixen, és imprescindi-
ble, l’acompanyament de l’Estat, i per això és necessària la 
posada en marxa del Projecte de llei estatal d’habitatge, 
pel qual vosté pregunta, que va ser aprovat pel Consell de 
Ministres l’1 de febrer d’enguany, i que ara ha de ser trami-
tat al Congrés.

Senyoria, mentre avança aquesta tramitació, que esperem 
que no esgote tots els terminis, des de la Vicepresidència 
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Segona treballem per ampliar el dret a l’habitatge en diver-
sos sentits: d’una banda, per tractar de pal·liar els efectes 
provocats pels preus alcistes del lloguer, hem incrementat 
un 85 % el nombre de persones beneficiàries de les ajudes 
al lloguer des que començaren els governs del Botànic; 
en segon lloc, i també amb caràcter immediat, donant 
resposta a les situacions d’emergència habitacional amb 
la unitat antidesnonament que atén diàriament tots els 
casos que li arriben; i, a més a més, amb caràcter estructu-
ral estem rehabilitant el parc públic, ampliant el parc públic 
i reiniciant la promoció d’habitatge públic després d’una 
dècada.

Sap vosté, senyoria, que tot i que continuem implementant 
mesures que contribuïsquen a garantir l’accés a l’habitatge, 
l’aprovació de la llei estatal és necessària, m’atreviria a dir 
que és imprescindible per a garantir que els esforços inver-
tits en polítiques com aquestes tinguen les conseqüències 
esperades, ja que sense una limitació dels preus del lloguer 
mesures com les que acabe de dir segurament són de forma 
clara insuficients.

Senyoria, per tant, cal defensar l’habitatge en la seua quali-
tat de llar, entesa com el recurs al qual tot el món hauria 
de tindre accés. Treballem en aquesta línia i és per això que 
considerem que també és necessària la posada en marxa 
de la llei estatal. Emparats en aquesta llei podrem ampliar 
i millorar algunes de les iniciatives i polítiques que de facto 
estem aplicant ja a la nostra terra. Si no s’aprovara la llei 
seria una molt mala notícia, però seguiríem treballant de 
valent com hem fet fins el moment per tal d’ampliar el valor 
social de l’habitatge i deixar enrere definitivament les políti-
ques que han fet d’aquest dret un negoci. Podem guanyar i 
hem de guanyar, i ho hem de fer junts i, si perdem, seguirem 
lluitant com sempre.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Les següents preguntes eren per al conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic, estaran acumulades en el pròxim Ple per 
motius relacionats amb la salut.

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Passem a la pregunta 1.480, que formula la il·lustre dipu-
tada Beatriz Gascó, en nom del Grup Parlamentari Popular, 
al conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Un segon, és que no acaba de funcionar. Si me demana 
vosté... Doncs, no funciona. Un segon, un segon.

La senyora Gascó Enríquez:

Ahora. Ahora, ¿no, presidente?

El senyor president de les Corts Valencianes:

Sí, d’acord. Té vosté la paraula.

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidente.

Buenos días, señor Marzà.

Mi pregunta hace referencia a si van a reparar, siendo cons-
cientes de que no existen los milagros, el currículo de la 
asignatura de Historia en ESO; y bueno, ya que estamos, 
también en Bachillerato.

Supongo que lo primero que se preguntara usted es porque 
hago hincapié en la asignatura de Historia y no en el resto 
de materias, porque la verdad es que absolutamente todos 
los currículos son un absoluto bodrio, y por eso la mayo-
ría de docentes están enfadados, están enfadados los de 
Lengua, los de Filosofía, los de Economía, los de Informática. 
Y me gustaría ponerle algunos ejemplos que seguro que 
usted también conoce.

En matemáticas, por ejemplo, han quitado los números 
romanos, la regla de tres, las raíces, los logaritmos, y ahora 
se va a buscar el desarrollo socioafectivo de las matemáti-
cas para derivar prejuicios y generar emociones positivas, y 
además matemáticas de género, que esto sí que lo he enten-
dido bien, que ni los niños ni las niñas van a aprender abso-
lutamente nada.

En Lengua Castellana, en Primaria, van a quitar las normas 
ortográficas o la conjugación de los verbos, para dar paso a 
la mejora de los procesos de expresión con perspectiva de 
género.

En Informática quitan el aprendizaje de la estructura de los 
ordenadores. Y en Economía desaparece el concepto de 
inflación, no sea cosa que los jóvenes se enteren de la que 
están liando y puedan dejar de votar.

Pero bueno, yo hoy le voy a preguntar por la Historia, porque 
es que clama al cielo las aberraciones que estaba haciendo 
con esta asignatura. Mire, la Historia es una ciencia que tiene 
una clasificación universal, o por lo menos así me lo enseña-
ron a mí en la carrera cuando la estudié, Prehistoria, Historia 
Antigua, Historia Medieval. Pero todo esto el señor Pedro 
Sánchez se lo ha fumado en pipa. Ahora, según indica el 
propio real decreto textualmente, se va a dar una regula-
ción temática incidiendo en los problemas que resultan más 
relevantes. El currículo se convierte en un totum revolutum 
y dicen los propios profesores de historia: tremendamente 
ambiguo, sesgado y con incoherencias. Y encima nos dice la 
ministra: es que esto es moderno, esto es lo que se lleva en 
Europa. Señor Marzà, la mediocridad no es lo que se lleva 
en Europa. (Aplaudiments)

Se va a dar la historia con perspectiva de género, con la 
perspectiva del bienestar social y la sostenibilidad. Esto no 
es lo que se lleva en Europa. En Europa se lleva la educa-
ción desde el talento, el esfuerzo y la excelencia. Es que 
me parece tan incoherente que aparezca en el temario el 


